

“ဒီဗီဘီဒီဘီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

SUN	19:15	21:00	Night Repeat
MON	10:15	15:15	21:00
WED	10:15	15:15	21:00
FRI	10:15	15:15	21:00



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

DVB

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့

“သင်ရိုးနဲ့ သင်ကြားရေးစနစ် ဘယ်ကစပြောင်းမလဲ”

ဖြစ်ပါတယ်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ

အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း

ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့

debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

“သင်ရိုးနဲ့ သင်ကြားရေးစနစ် ဘယ်က စပြောင်းမလဲ” (သာလွန်ဖောင်းထက်)

စစ်အာဏာရှင်စနစ်ကြောင့် ပျက်စီးယိုယွင်းခဲ့ရတဲ့ မြန်မာ့ပညာရေးစနစ်ဟာ NLD အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေလုပ်ဖို့ ပြင်ဆင်မှုတွေ ရှိလာပေမယ့်လည်း အတားအဆီး၊ အခက်အခဲတွေများစွာ စောင့်ကြည့်နေပါတယ်။ ပညာရေးစနစ် ဆိုလိုက်တာနဲ့ ကျောင်းပညာရေး၊ ကျောင်းပြင်ပ ပညာရေးနဲ့ ကိုယ်တိုင်သင်ယူပညာရေး ၃ မျိုးအနက် ကျောင်းပညာရေးဟာ နိုင်ငံတိုင်းမှာ အစိုးရက စီမံကိန်းများစွာနဲ့ အင်တိုက်အားတိုက် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်လေ့ ရှိပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံမှာတော့ ၁၉၆၂ ခုနှစ် စစ်အာဏာရှင်စနစ်ထွန်းကားလာပြီးတဲ့နောက် ကျောင်းပညာရေးစနစ်အောက်မှာ ပါဝင်တဲ့ အခြေခံပညာရေး ၃ ခုစလုံးဟာ စနစ်တကျ ဖျက်ဆီးခံခဲ့ရပါတယ်။ စစ်အာဏာရှင်တွေဟာ သူတို့ရဲ့ အာဏာကို ခြိမ်းခြောက်လာနိုင်တဲ့ ကျောင်းသားထုကြီးအမြင်ကျယ်၊ စာတတ်မြောက်မှာကို မလိုလားတာကြောင့် အရည်အသွေးထက် အရေအတွက်သာရှိတဲ့ ပညာရေးစနစ်ဖြစ်အောင် စီမံခဲ့ကြပါတယ်။

သင်ရိုးညွှန်းတမ်းတွေ ရေးဆွဲရာမှာလည်း ကျောင်းသားစာတတ်မြောက်ရေးထက် အာဏာရှင်တွေစိတ်ကြိုက် ပုံစံမျိုးရေးဆွဲတာ၊ တက္ကသိုလ်တွေကို မြို့ပြထုတ်ပြီး တိုင်း/ ပြည်နယ်တိုင်း၊ မြို့တိုင်းမှာ တက္ကသိုလ်တွေကို ဖွင့်လှစ်လာတာ၊ ပဟိုဦးစီးစနစ်နဲ့ အစိုးရတက္ကသိုလ်မှန်သမျှကို ပိုမိုချုပ်ကိုင်လာတာ၊ မအောင်မရှိ ပုံစံမျိုးနဲ့ ဘွဲ့ရများစွာ ထွက်ပေါ်လာတဲ့ အဝေးသင်ပညာရေးစနစ် အကောင်အထည်ဖော်ခဲ့တာ အပါအဝင် ပညာရေးစနစ်တစ်ခုလုံး ကမောက်ကမဖြစ်စေမယ့် ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေ လုပ်ဆောင်ခဲ့ကြပါတယ်။

မြန်မာ့ပညာရေးစနစ်ဟာ တချိန်က အာရှမှာ နာမည်ကျော် အရည်အသွေးတောက်ပြောင်တဲ့ ပညာရေးစနစ် ဖြစ်ခဲ့ပေမယ့်လည်း စစ်အာဏာရှင်စနစ် လက်အောက်မှာတော့ အဲဒီ ကျော်ကြားမှုတွေ အကုန်ပျောက်ကွယ် သွားခဲ့ရပါတယ်။

NLD အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာတော့ ပညာရေးစနစ်ဆိုင်ရာ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေ စတင်လုပ်ဆောင်ဖို့ ဟန်ပြင်လာပြီး အထူးသဖြင့် ကျောင်းသားကျောင်းသူဦးရေ ၉ သန်းကျော် ပညာသင်ကြားနေတဲ့ အခြေခံပညာရေးကဏ္ဍကို စတင်ပြီး ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေ လုပ်ဆောင်ပါတယ်။

အတန်းတင်စာမေးပွဲစနစ် ဖျက်သိမ်းမလဲ

လာမယ့် ၂၀၁၇-၂၀၁၈ ပညာသင်နှစ်ကစလို့ ပထမတန်းကနေ နဝမတန်းအထိ အတန်းတင်စာမေးပွဲ အောင်၊ ရှုံးစနစ်နဲ့ အတန်းတင်တာတွေ မလုပ်တော့ပဲ တက်ကျမ်းမှအဆင့်ကို ၆၀ ရာခိုင်နှုန်း၊ လုပ်ငန်းပေးဆောင်ရွက်ခြင်းကို ၄၀ ရာခိုင်နှုန်း သတ်မှတ်ပြီး Grade A, B, C, D ဖြင့် အောင်၊ ရှုံး သတ်မှတ်ရာတွင် ပေါင်း၍ အကဲဖြတ်တော့မယ်လို့ ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနရဲ့ သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေအရ သိရပါတယ်။

အခြေခံပညာရေးစနစ်မှာ အမှတ်ပေးစနစ်နဲ့ ကျောင်းသားတွေ အကြား အပြိုင်အဆိုင် ကျက်မှတ်သင်ယူရသလို ကျောင်းသားမိဘတွေ

ကြားမှာလည်း မိမိသားသမီး စာမေးပွဲမှာ အမှတ်ကောင်းရေးအတွက် ဦးတည်မှုတွေ အပြိုင်အဆိုင် ရှိခဲ့ပါတယ်။ ရမှတ်ကောင်းရေးကို အဓိကထားတာကြောင့် ကျောင်းသားတွေကြားမှာလည်း မိမိအမှတ်ကောင်းရေးဆိုတဲ့ အတ္တစိတ်တွေကသာ ကြီးစိုးပြီး ကြက်တူရွေးနတ်တိုက် ကျက်မှတ်သင်ကြားမှုတွေကို ပိုပြီး တွင်ကျယ်စေခဲ့ပါတယ်။

အခုစတင်ပြောင်းလဲမယ့် စနစ်က စာမေးပွဲက အဓိက မဟုတ်ပဲ ၁ နှစ်တာလုံး ကျောင်းသား၊ ကျောင်းသူကို အကဲဖြတ်လေ့လာစောင့်ကြည့်မယ့် စနစ်သစ်ကို ကြိုဆိုမှုတွေရှိသလို၊ မကြိုဆိုတဲ့ ကျောင်းသားမိဘတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ကျောင်းသားတွေကြားမှာတော့ စနစ်သစ်က သူတို့ရင်ဆိုင်ကြုံတွေ့နေရတဲ့ ဖိအားတွေကို လျော့ကျသွားနေရတဲ့ ဖိအားတွေကို လျော့ကျသွားစေမှာ အသေအချာပါပဲ။

သင်ရိုးနဲ့ သင်ကြားရေးစနစ် အပြောင်းအလဲ

လာမယ့် ၂၀၁၇-၂၀၁၈ ပညာသင်နှစ်ကစလို့ အခြေခံပညာရေး ပထမတန်းကနေ နဝမတန်းအထိ သင်ရိုးတွေမှာ မာခင်သင်ရိုးနဲ့ ကွဲလွဲတဲ့ ကျောင်းသားကျောင်းသူတွေ တွေးခေါ်ဆုံးဖြတ် သိနိုင်စွမ်းရှိတဲ့ သင်ရိုးတွေ ထည့်သွင်းထားတယ်လို့ ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနကနေ သိရပါတယ်။ သင်ရိုးနဲ့ သိပ္ပံဆိုင်ရာ ဘာသာရပ်တွေမှာ သင်ထောက်ကူပစ္စည်းများဖြင့် သင်ကြားမည်ဖြစ်ပြီး တွေးခေါ်စဉ်းစားနိုင်မှုစွမ်းရည် ပိုမိုကောင်းမွန်လာဖို့ ရည်ရွယ်ကြောင်း၊ ကျောင်းသားကျောင်းသူကိုယ်တိုင်ကလေးကိုယ်တိုင်တင်ပြသော စွမ်းရည်စနစ်တွေ ပါဝင်မှာဖြစ်ပြီး ကျောင်းမှာသင်ထောက်ကူပစ္စည်းစုံလင်စွာဖြင့် ကလေးနားလည်အောင် သင်ကြားမှာလို့ သိရပါတယ်။

ဒါပေမယ့်လည်း သင်ထောက်ကူပစ္စည်းတွေက တနိုင်ငံလုံး အတိုင်းအတာနဲ့ ဖြန့်ကျက်နိုင်ပါ့မလား၊ ကျောင်းသားကျောင်းသူ ၉ သန်းကျော်ဆိုတဲ့ သင်ရိုးသစ်နဲ့ သင်ကြားမယ့် အထောက်အကူပြုပစ္စည်းတွေ အလုံအလောက် ရှိပါ့မလား ဆိုတာကလည်း မေးခွန်းထုတ်စရာပါပဲ။ သင်ရိုးသစ်၊ သင်ကြားနည်းစနစ်သစ်တွေနဲ့ ဆရာ၊ ဆရာမတွေ အကျွမ်းတဝင် ရှိနိုင်ဖို့လည်း အချိန်များစွာယူဖို့ လိုနေတဲ့အပြင် သင်ကြားနည်းစနစ်သစ်မှာ စိတ်ပါလက်ပါ သင်ကြားပို့ချနိုင်ဖို့ မက်လုံးတွေ ပေးသင့်တယ်ဆိုတဲ့ ဝေဖန်သုံးသပ်မှုတွေ ရှိနေပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံမှာ အခြေခံပညာ ကျောင်းသားကျောင်းသူ ၉ သန်းကျော်အတွက် ဆရာ၊ ဆရာမ သုံးသိန်းခန့်စီသောင်းသာ ရှိတာမို့ ဆရာ၊ ဆရာမ မလုံလောက်တဲ့ ပြဿနာကိုလည်း ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနက ကန်ထရိုက်စနစ်နဲ့ ငှားရမ်းတာတွေ လုပ်ဆောင်နေပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း ဒီလိုစနစ်နဲ့ ငှားရမ်းတဲ့ ဆရာ၊ ဆရာမတွေက ဖြေရှင်းနည်းမဟုတ်ပဲ ပညာရေးစနစ်ကို ပိုပြီး ကမောက်ကမ ဖြစ်စေတယ်လို့ ဝေဖန်မှုတွေ ရှိပါတယ်။

ဖက်ဒရယ်ပညာရေး

မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ပညာရေးစနစ်မှာ အဓိကအားဖြင့် ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနက တိုက်ရိုက် ဦးစီးဆောင်ရွက်နေတာမို့ ပဟိုဦးစီးစနစ်ကို အသုံးပြုနေတာ ဖြစ်ပါတယ်။ တိုင်းရင်းသားပညာရေး အဖွဲ့အစည်းတွေက ပညာရေးမှာ ဖက်ဒရယ်ပညာရေးစနစ် ကျင့်သုံးဖို့နဲ့ တိုင်းရင်းသားဘာသာစကားနဲ့ ပြဌာန်းထားတဲ့ သင်ရိုးတွေဖြစ်ဖို့ တောင်းဆိုသံတွေ တနေ့ထက်တနေ့ ကျယ်လောင် လာနေပါတယ်။

အဓိကအားဖြင့်တော့ သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ်/တိုင်းဒေသကြီး လွှတ်တော်၊ အစိုးရတွေ၊ တိုင်းရင်းသားပညာရေးဆိုင်ရာ အစိုးရတွေ၊ တိုင်းရင်းသားပညာရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းတွေက သူတို့ရဲ့ ဒေသတွင်း ပညာရေးစနစ်ကို သူတို့ကိုယ်တိုင် ပြုပြင်ပြောင်းလဲခွင့်ရှိမယ့် ပညာရေးစနစ်ကို ရရှိဖို့ တနည်းအားဖြင့် ဖက်ဒရယ်ပညာရေးစနစ်ရရှိဖို့ တိုင်းရင်းသားတွေဘက်က တောင်းဆိုလာကြတာပါ။ ဒါပေမယ့် ပြောင်းလဲနေတဲ့ ဖက်ဒရယ်ပညာရေးစနစ်က လက်တွေ့ကျကျလို့ ပညာရေး ကျွမ်းကျင်သူတွေက ထောက်ပြကြပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံမှာ အသက် ၁၅ နှစ်နဲ့ အထက် စာမတက်သူ ၃၅ သိန်းကျော်ရှိပြီး အများဆုံးကတော့ ရှမ်းပြည်နယ်မှာဖြစ်ကာ စာမတက်သူ ၁,၃၁၄,၅၇၀ ရှိတယ်လို့ ၂၀၁၄ သန်းခေါင်စာရင်းမှာ ဖော်ပြထားပါတယ်။

ပညာရေးဝန်ကြီး ဒေါက်တာမျိုးသိမ်းကြီးက စွမ်းဆောင်ရည်မကောင်းတဲ့ ဆရာ၊ ဆရာမတွေကို ဝေလံခေါင်သီသော ဒေသများဆီကို ပြောင်းရွှေ့မယ်လို့ ပြောခဲ့တာကလည်း ဝေလံခေါင်သီတဲ့ တိုင်းရင်းသားဒေသတွေက ကျောင်းသားကျောင်းသူတွေအပေါ် ခွဲခြားဆက်ဆံသလို ဖြစ်နေလို့ ဝေဖန်သံတွေ ထွက်ပေါ်နေပါတယ်။

ပညာရေးအသုံးစရိတ်

NLD အစိုးရသစ်လက်ထက် ၂၀၁၇-၂၀၁၈ ပညာသင်နှစ်အတွက် ပညာရေးအသုံးစရိတ်ကို ငွေကျပ် ၁၇၆၄ ဘီလီယံ အစိုးရအသုံးစရိတ်ရဲ့ ၈ ဒသမ ၄၄ ရာခိုင်နှုန်း အသုံးပြုဖို့ တောင်းဆိုပါတယ်။

ပညာရေးအသုံးစရိတ် တိုးမြှင့်မှုဟာ ပညာရေးစနစ်သစ်ပြောင်းလဲမှု အောင်မြင်ရေးမှာ အဓိက ကျပါတယ်။ သင်ကြားရေးဆရာ၊ ဆရာမတွေရဲ့ လစာတိုးမြှင့်ပေးပြီး သူတို့အတွက် ဖူလုံတဲ့စရိတ် ပေးထားနိုင်မယ်ဆိုရင် မြန်မာ့ပညာရေးမှာ ကြီးမားစိုးမိုးနေတဲ့ ကျူးရှင်စနစ်ကို လျော့ပါးစေနိုင်ပါတယ်။

သူတို့အမြင်

“စိတ်ဝင်စားဖို့ ကောင်းတာက စပြီးပြောင်းတာမှာ ကျောင်းသူ၊ ကျောင်းသားတွေက သဘောကျတယ်။ ဘာဖြစ်လို့လဲဆိုတော့ သူတို့အပေါ်မှာ ဖိအားပိုပြီး နည်းသွားတယ်။ ဒါပေမယ့် သဘောမကျတာက မိဘတွေ၊ သူတို့ကို ပညာပေးပြီး ကျောင်းတက်ခိုင်းရမယ်၊ ဒါမှ ဖိအားဘယ်လောက်များလဲဆိုတာ သိမှာ”

(နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်)

“စာမေးပွဲဆိုတာ သင်ကြား သင်ယူမှုရဲ့ အစိတ်အပိုင်းလေးပါပဲ။ အခုက စာမေးပွဲက လွှမ်းမိုးနေတယ်။ အဲဒါက ပညာရေးမှာ ပျက်စီးခြင်း ရှုပါး မဟုတ်တော့ဘူး၊ ၆ ပါး ဖြစ်သွားတယ်။ လူကို ကြက်တူ ရွေးဖြစ်အောင် လုပ်နေတာ။”

(ပညာရေးဝန်ကြီးဌာန အကြံပေး ပညာရှင်ဦးသန်းဦး)

“ပညာရေးဆိုတာ အဖြူထည့်ပါ။ ဖက်ဒရယ်ဆိုတဲ့ အသုံးမျိုးက နိုင်ငံရေးရောသလိုခံစားရတယ်။ ဖက်ဒရယ်ပညာရေးဆိုတာ လက်တွေ့မကျဘူး ထင်တယ်။”

(ဦးတင်မောင်ဝင်း၊ မန်နေဂျင်းဒါရိုက်တာ - ILBC)